



Referat fra møde i Tilgængelighedsrådet

5. juli 2022
Side 1 af 4

Mødet blev afholdt den 28.6.2022 på Rådhuset

Deltagere: Polly Dutschke, Dorthe Laustsen, Mogens Toustrup, Monika Mohr, Morten Pedersen, Jørgen Bak, Per Jensen, BA og Rie Ollendorff.

Afbud: Bente Østrup Brøgger og Morten Petersen.

Gæster: Gæst Anders Kirkedal Nielsen, BA.

BORGMESTERENS AFDELING

HR og Jura
Aarhus Kommune

Referat

HR og Organisation

Rådhuspladsen 2
8000 Aarhus C

Direkte e-mail:
olri@aarhus.dk

Sagsbehandler:
Rie Ollendorff

Ad. 1. Referatet fra sidste møde er godkendt.

Ad. 2. Forventning til mødedeltagelse v. Polly Dutschke.

- Polly Dutschke taler kort om forventning til mødedeltagelse, herunder at vi er forberedt til møderne, og at man skal række hånden op og ikke taler i munden på hinanden.

Ad. 3. Access City Award 2023. Hvordan kommer vi i gang med ansøgningen?

- Polly Dutschke orienterer om, at vi udsætter ansøgningen til 2024. Der er bred enighed om at en udsættelse er en god idé.
- Per og Rie har haft et Teamsmøde med Xenia Ramirez Lauritsen, Sundhedsområdet, Central Denmark EU. Xenia vil gerne være os behjælpelig med ansøgningen. Xenia foreslår at vi starter op til efteråret. Xenia fortæller at et sådant ansøgningsarbejde er omfattende og en kompliceret opgave, særligt første gang man søger (så der skal måske et par ansøgningsomgange gange til). Xenia foreslår at vi undersøger følgende:
 - Hvor er EU i dag i forhold til at tænke tilgængelighed?
 - Hvad lægger EU historisk vægt på i ansøgningen? (Xenia ved at EU lægger stor vægt på inddragelse af borgerne ift. tilgængelighed)
 - Hvad var EU's begrundelse for valg af de tidligere vindere (det kan vi lære noget af)?
 - Xenia samarbejder i dag med 'Frihedsteknologi og Hjælpemidler, Strategi og Udvikling, Sundhed og Omsorg, måske har de projekter der er relevant at kigge på?
 - Xenia foreslår at vi besøger en by der tidligere har fået en pris. Eksempelvis Luxembourg (vinder 2022) eller andre tidligere vindere. For at blive klogere på deres proces – og tilgængelighedsniveau. Jørgen anbefaler at vi kontakter Viborg Kommune der vandt for nogle år siden. Måske kan Viborg Kommune gøre os klogere på den forestående ansøgning. Jørgen har en kontaktperson i Viborg Kommune. Kontaktoplysningerne sendes til Rie.



5. juli 2022
Side 2 af 4

- Mogens foreslår at vi besøger flere vinder-byer for at få flere input – og måske i smågrupper, så vi ikke alle skal afsted hver gang.
- Rie har møde med Xenia den 10. august. Xenia udarbejder et forslag til en processtruktur inden mødet.
- Der er nedsat en arbejdsgruppe under Styregruppen for Handicaprådet. Arbejdsgruppen er orienteret om at ansøgningen sættes i gang. Arbejdsgruppen skal medvirke til at undersøge hvilke tilgængelighedstiltag der foregår i deres respektive magistratsafdelinger, herunder hvilke planer der foreligger mm. Relevante personer (afhængigt af hvad vi anvender i ansøgningen) skal hjælpe med ansøgningen. Første Teamsmøde var den 27. juni.
- Per Jensen anbefaler at vi orienterer Magistraten, herunder at vi igangsætter ansøgningen, hvad vi vil med ansøgningen og hvad der er vores mål. På den måde kan vi få inddraget og forankret arbejdet i magistratsafdelingerne. Til mødet med Magistraten skal der foreligge en plan for processen. Anders Kirkedal Nielsen og Kirstine Maj hjælper med indstillingen. Tilgængelighedsrådet er enige om at igangsætningen forelægges Magistraten.
- Monika foreslår at vi ser på kriterierne i ansøgningsformularerne inden vi inddrager magistratsafdelingerne.
- Tilgængelighedsrådet ønsker at der orienteres om ansøgningen til awarden på workshoppen den 6. september 2022, i den stand der etableres af Tilgængelighedsrådet.
- Se mere information om awarden på link: [Access City Award - Employment, Social Affairs & Inclusion - European Commission \(europa.eu\)](https://ec.europa.eu/equality/en/access-city-award-employment-social-affairs-inclusion)
- Tilgængelighedsrådet drøftede hvilke projekter der kan være relevant at medtage i ansøgningen. Herunder drøftede emner:
 - Brugerinddragelse generelt i kommunen.
 - Brugerinddragelse i projekter i forbindelse med Tilgængelighedsrådet.
 - Projekter og visioner der er nævnt i Handicappolitikken.
 - Flere perspektiver herunder den digitale tilgængelighed som digitale fodgængerkryds (MTM), GPS-app f.eks. i skovene (Spørg Grønne, MTM).
 - Tilgængelighedsstrategien i MTM.
 - De øvrige magistratsafdelinger skal opfordres til at udarbejde lignende tilgængelighedsstrategier (gerne inden ansøgningsfristen, så det kan fremgå af ansøgningen).
 - Magistraten orienteres om, at Tilgængelighedsrådet finder at det er en rigtig god ide at udarbejde tilgængelighedsstrategier i alle magistratsafdelinger, gerne indenfor det kommende år, så vi har en større chance for at blive nomineret til Awarden.
- Før arbejdsgruppen inddrages yderligere, udarbejder Rie et oplæg til en ansøgningsproces, herunder en kortlægning af de kriterier der er opstillet i ansøgningen for 2023 (som vi forventer er rimelig enslydende hvert år). Herefter kan det besluttes hvilke temaer der skal indgå i ansøgningen.



Ad. 4. Handicappolitik. Gæst Anders Kirkedal Nielsen, BA.

5. juli 2022

Side 3 af 4

- Anders gav en status i forhold til de udpegede tilgængelighedsmål i Handicappolitikken. Herunder:
 - Tilgængelighed er indeholdt i Tema 2 i handicappolitikken.
 - Styregruppe for handicappolitikken mødes 4 gange året. Finn Amby, Dansk Blindesamfund, Nina Rasmussen, ADHD-foreningen, Peter Bach-Nielsen, Muskelsvindfonden, Per Jensen og repræsentanter for alle magistrater.
 - Magistraten fik en skriftlig og mundtlig tilbagemelding på Handicappolitikken i 2021. Se vedlagt bilag.
 - Styregruppen har som en deal med forvaltningscheferne besluttet, at næste tilbagemelding foregår som en fysisk Temadag den 6. september. Temadagen samler op på Handicappolitikken og udvikles og afholdes i samarbejde med DH.
 - Når de 'eksterne' er på plads udsendes en indbydelse.
 - Temadagen foregår i Rådhushallen og i Receptionslokalet, som dialog og udstilling med stande.
 - Borgmesteren og formand for DH Torkild Olesen vil byde velkommen.
 - Der bliver eksterne oplæg.
 - En konferencier styrer dialogen og spørgsmål fra salen.
 - Der foretages en afstemning om fremtidens handicappolitik.
- Tilgængelighedsrådet vil gerne have en stand på Temadagen med følgende indhold:
 - Fremvisning af udvalgte projekter som Tilgængelighedsrådet følger. Det ønskes at projektlederne fra de respektive projekter deltagere for at fortælle om og fremvise projekterne.
 - Ansøgning til Access City Award 2024.
 - Rie kontakt Martin Spliid Jensen, MTM der har ansvar for en stand, kan vi eventuelt slå vores stand sammen?
 - Der er nedsat en arbejdsgruppe med: Jørgen, Dorthe, Rie og Polly. Vi holder et møde torsdag den 11. august.

Ad. 5. Nye mulige projekter:

- Tilgængelighedsrådet vil gerne følge projektet ved Skovvangskolen. Se beskrivelse ved udsendt dagsorden. Rie nedsætter en gruppe, herunder en bruger fra autisforeningen.

Ad. 6. Eventuelle spørgsmål til igangværende og kommende projekter, jf. bilag (v. Rie).

- Der var ros til dokumentet ellers ingen kommentarer.
- Dorthe forespørger Vesterbro Torv. Vi vil gerne hør om projektet, og komme med input allerede nu. Herunder handicap- og cykelparkering. Rie kontakter Lars Clausen, MTM og inviterer Lars til næste Tilgængelighedsrådsmøde.
- Generelt ønskes Tilgængelighedsrådet inddraget i uderums-projekter.



Ad. 7. Vi mangler brugerrepræsentanter, v. Rie, Mogens Toustrup og Morten Pedersen.

5. juli 2022
Side 4 af 4

- Mogens har fremsendt mails til organisationerne og foreløbigt fundet:
- 2 brugere fra LEV (én ung bruger, start 20-erne)
- 1 bruger fra CP (Cerebral parese)
- 1 bruger fra Hjernesagen
- 1 bruger fra Epilepsiforeningen
- 1 bruger fra Dansk Handicapforbund

Vi mangler stadig brugere fra Autismeforeningen, Dansk Blindesamfund (svagtseende), og fra ADHD-foreningen. Mogens skriver direkte til foreningerne med forespørgsel på frivillige.

Morten har meldt afbud men skriver i en mail at han endnu ikke har sendt invitationer ud til relevante foreninger, men håber at nå det inden ferien, og med opfølgning i august.

Ad. 8. Evt.

Der skal etableres et kursus for de nye og for brugere der ikke har været på tilgængeligheds kursus. Mogens, Jørgen og Rie holder et møde den 10. august for at drøfte hvordan et nyt kursus skal organiseres (vi vil gerne inddrage René Sørensen Overby, Bevikafonden).

Næste møde den 26. september 2022.

Bilag:

- Foreløbig status på arbejdet med handicappolitikken